
3روزنامه اخبار صنعت   یکشنبه 29 خرداد 1401     شماره  1912 اقتصاد
با حکم مديرعامل شرکت مس؛

»حسين تقدسي« سرپرست 
معاونت مالي و اقتصادي شد

جلسه توديع و معارفه معاون و سرپرست 
معاونت مالي و اقتصادي شرکت ملي صنايع 
رستمي  علي  دکتر  حضور  با  ايران  مس 
ايران،  مس  صنايع  ملي  شرکت  مديرعامل 
معاونان، مديران ستاد و مجتمع هاي 3 گانه در 

محل شرکت مس برگزار شد.
خدمات  از  تشکر  با  رستمي  علي  دکتر 
کيارش مهراني معاون پيشين مالي و اقتصادي 
شرکت مس، گفت: شرکت مس در شرايطي 
اين تغيير را انجام مي دهد که با وجود دارا بودن 
سرمايه و عدم بدهي در حوزه مالي و اقتصادي 
با وضعيت پيچيده اي روبرو است، چراکه از يک 
سو شاهد اجرايي نشدن پروژه هاي توسعه  اي 
هستيم و از سوي ديگر و بنا به اعلام معاونت 
مالي کندي اجراي پروژه ها باعث عدم هزينه 

منابع مالي شرکت شده است.
وي خطاب به معاونان و مديران حاضر در 
جلسه با تأکيد بر اينکه بايد هر چه سريعتر 
نسبت به توسعه پروژه ها اقدام عاجل به عمل 
آورده شود، گفت: اين برازنده شرکت ملي مس 
نيست که از ابزارها و اهرم تٲمين مالي يا از 
انواع اوراق ها براي تامين مالي پروژه ها استفاده 
نشده است.همه بايد در حوزه توسعه سريع تر 
حرکت کنيم و قول و وعده اي که به مجامع 
مختلف براي توسعه و افزايش توليد با اعمال 
جامه  را  داده ايم  سرمايه اي  افزايش  سياست 

عمل بپوشانيم
دکتر رستمي در ادامه با اشاره به اينکه 
افزايش ثروت سهامداران فملي بايد در دستور 
کار قرار گيرد، گفت: اين امر نياز به بازنگري 
اساسي در استفاده از ابزارهاي تامين مالي دارد. 
با بردن منابع به سمت پروژه هاي  لازم است 
تورم،  از  بالاتر  بازده اي  ايجاد  و  توسعه اي 
ايرادات و انتقادات موجود در زمينه اجرا نشدن 

طرح هاي توسعه و افزايش توليد را رفع کنيم.
مديريت  در  مناسب  تدابير  اتخاذ  وي 
نقدينگي شرکت مس که در نهايت منجر به 
ارزش افزوده مي شود را حائز اهميت دانست و 
اظهار داشت: شرکت در واقع از مارکت مالي 
کاملي برخوردار است و با توجه به اين که در 
اين زمينه چيزي کم ندارد، طي اين مدت از 
نقدينگي شرکت به طور چشمگيري استفاده 

نشده است.
مديرعامل فملي در ادامه 2 نکته را حائز 
اهميت دانست و توضيح داد: نکته نخست اين 
سريع تر  توسعه  حوزه  در  بايد  همه  که  است 
حرکت کنيم و قول و وعده اي که به مجامع 
مختلف براي توسعه و افزايش توليد با اعمال 
جامه  را  داده ايم  سرمايه اي  افزايش  سياست 

عمل بپوشانيم.
براي  اساسي تر  اقدامات  انجام  رستمي 
حصول بازدهي بيشتر را از ضروريات عنوان کرد 
و گفت: بايد به گونه اي برنامه ريزي کنيم تا سود 
بيشتري براي انجام توسعه هاي آتي در اختيار 
مس  ملي  شرکت  باشيم.مديرعامل  داشته 
ديگر  از  را  ترازنامه  مديريت  ادامه موضوع  در 
مباحث مهم در حوزه مالي و اقتصادي دانست 
و گفت: معاونت مالي و اقتصادي مسئول تمام 

اقلام ترازنامه و سود و زيان شرکت است.
قيمت  مديريت  که  اين  بيان  با  وي 
تمام شده توليدات بسيار مهم است و بايد اين 
مسئله را به طور دقيق مورد رصد قرار دهيم، 
گفت: اينکه نسبت به رقبا در چه شرايطي قرار 
بهره وري  و  کارايي  توليد،  سرانه هاي  و  داريم 

مناسب هستند يا خير؟ نياز به بررسي دارد.
اهميت  مس  ملي  شرکت  مديرعامل 
بودجه ريزي عملياتي را مورد اشاره قرار داد و 
تصريح کرد: بودجه ريزي عملياتي تا حدودي 

انجام شده، اما نياز به تمرکز بيشتري دارد.
رستمي با بيان اين که در انجام امور بايد 
داشته  نظر  در  را  شرکت  و  سهامدار  منفعت 
باشيم و نسبت به انضباط مالي بيش از گذشته 
توجه داشته باشيم، تصريح کرد: اين انضباط 
بهتر  بايد  فعلي مالي مورد نظر من نيست و 
از اين باشد.مديرعامل فملي در ادامه اهميت 
اصلًا  افزود:  و  کرد  گوشزد  را  فروش  موضوع 
معني ندارد که فروش و صادرات زير ال ام اي 
)LME( باشد؛ رابطه ارز با فروش بايد مديريت 
دکتر  که  اين  بيان  با  ادامه  در  شود.رستمي 
مهراني پس از اين به عنوان مشاور مديرعامل با 
شرکت مس همکاري خواهند داشت، به سوابق 
آقاي تقدسي و حضورشان در دوره هاي قبلي به 
عنوان مدير مالي شرکت اشاره و عنوان کرد: 
همه خاطرات خوبي از دانش و انضباط ايشان 
دارند و قطعاً حضورشان در اين فصل براي ما 

مغتنم خواهد بود.
از  نيز  مهراني  کيارش  دکتر  همچنين 
بخش هاي  در  مديران  همکاري  و  زحمات 

مختلف شرکت و معاونت تقدير و تشکر کرد.

 اطلاعيه مهم 
درباره ماليات اصناف

کرد:  اعلام  کشور  مالياتي  امور  سازمان 
در تعيين ماليات اصناف و کسبه و رسيدگي 
به تراکنش هاي بانکي از جمله وجوه واريزي 
به حساب از طريق دستگاه کارتخوان، اصل بر 

صحت ادعاي مؤدي است.
کشور  مالياتي  امور  سازمان  اطلاعيه  در 
مقام  اخير  فرمايشات  اجراي  در  است:   آمده 
رياست محترم جمهوري اسلامي ايران در باب 
اعتماد ماموران مالياتي سراسر کشور به اصناف 
و کسبه، بار ديگر مؤکدا به ادارات امور مالياتي 
و  اصناف  ماليات  تعيين  در  شود  مي  يادآور 
کسبه محترم ضمن اعتماد کامل به آنها، در 
رسيدگي به تراکنش هاي بانکي از جمله وجوه 
واريزي به حساب از طريق دستگاه کارتخوان 
اصل را بر صحت ادعاي آنان بگذارند و ماليات 
تعيين  قانوني  مقررات  کامل  رعايت  با  ايشان 
نمايند، مگر آنکه طبق اسناد و مدارک و شواهد 

و قرائن مثبته خلاف ادعاي آنها ثابت شود.

کدام محصول کشاورزي ايران 
بيشترين صادرات را دارد؟

مي گويد  ايران  بازرگاني  اتاق  رئيس 
غذايي  مواد  صادرات  از  حاصل  درآمدهاي 
در  غذايي  صنايع  انکار  غيرقابل  نقش  و 
به  صنعت  اين  تا  شده،  موجب  اشتغال زايي 
اقتصادي  از صنايع مهم در رشد  عنوان يکي 

کشورها، مورد توجه جدي قرار گيرد.
کنفرانس  اولين  در  شافعي  غلامحسين 
تجارت حلال ايران و کرواسي و جنوب شرق 
غذايي  با صنعت  ارتباط  در  کرد:  اظهار  اروپا، 
توليد  کشورهاي  برترين  جزو  ايران  حلال، 
است.  اسلامي  کشورهاي  ميان  در  کننده 
جهان  پررونق  صنايع   از  يکي  حلال  غذاي 
در سال هاي گذشته بوده و پيش بيني شده تا 
سال 2027 ارزش بازار آن به رقمي حدود يک 
تريليون دلار برسد. در 2020 ايران ششمين 
کشور توليد کننده غذاي حلال در ميان 73 
کشور مسلمان و غير مسلمان بوده است. در 
واقع در ايران غذاي غيرحلال توليد نمي شود و 
دستگاه هاي نظارتي در توليد مواد غذايي، علاوه 
بر کنترل کيفيت و استاندارد مربوطه، بر حليت 
هم تاکيد دارند.رئيس اتاق ايران تصريح کرد: در 
بين گروه هاي کالايي مختلف محصولات غذايي 
و کشاورزي، بيشترين صادرات ايران متمرکز 
بر ميوه و آجيل با سهم 45 درصد، سبزيجات 
با سهم 13 درصد، محصولات کنسرو شده با 
سهم 10 درصد، محصولات لبني، عسل و تخم 
مرخ با سهم 5.8 درصد که بيش از 75 درصد 
محصولات غذايي را به خود اختصاص مي دهد، 
است.شافعي در ادامه گفت: ايران توليد کننده 
اکثر محصولات غذايي مصرفي در داخل است 
ولي براي تنظيم مصرف داخل اقلامي را از خارج 
کشور تامين مي کند که به موجب حساسيت بر 
حليت علاوه بر مدارک مرسوم براي ورود کالا، 
مجوزهايي هم براي اثبات حلال بودن مواد اوليه 
به کار رفته در فرآيند توليد و بسته بندي از آن 
دريافت مي شود. بر اساس دستورالعمل واردات 
و  غذايي  اقلام  بايد  آشاميدني  و  غذايي  مواد 
به  ورود  براي  حلال  گواهي  داراي  نوشيدني 
ايران باشند؛ از جمله انواع ژلاتين خوراکي و 
هر خوراکي که در آن ژلاتين به کار رفته باشد.
او تصريح کرد: در ارتباط با واردات انواع گوشت 
محدوديتهاي زيادي وجود دارد. ايران واردات 
گوشت را از کشورهاي مشخصي انجام مي دهد 
که همه آنها تحت نظارت و بازرسي سازمان 
قرار  کشاورزي  جهاد  وزارت  در  دامپزشکي 
دارد و عالم ديني بر فرآيند ذبح دام و فرآيند 
بسته بندي در کشورهاي مبدا نظارت مي کند. 
اين  نيز  فرآورده هاي گوشتي  حتي در مورد 
حساسيت ها در واردات وجود دارد. حتما بايد 
مجوزهاي مربوطه از نظر منشا حيواني و نحوه 
ذبح مشخص شود. اهميت غذاي حلال تنها در 
بعد مصرفي آن نيست، بلکه از نظر سلامتي 
است.  نيز  توجه کشورهاي غيرمسلمان  مورد 
توسعه  بر  تواند  مي  غذايي  سلامت  اهميت 
بگذارد.رئيس  اثر  کشورها  سياسي  مناسبات 
اتاق ايران گفت: کشورهاي جنوب شرق اروپا 
با جمعيتي حدود 48 ميليون نفر، در بخش 
ديگر  کشورهاي  از  واردات  به  نياز  کشاورزي 
دارند؛ به عنوان مثال کشورهايي نظير مقدونيه 
از  بخشي  هرزگوين  و  بوسني  صربستان، 
مصرف خود را  کشورهاي همسايه خود تامين 
مي کنند. ايران هم به عنوان کشوري با توجه به 
تنوع غذايي بالا مي تواند در تامين مواد غذايي 
باشد و در  اين کشورها همکاري هايي داشته 
مقابل کالاهاي توليدي و ماشين آلات وارد کند.

او ادامه داد: علاوه بر صنعت غذايي، در زمينه 
مراودات فرهنگي و گردشگري با کشورهاي 
جنوب شرق اروپا با توجه به جمعيت غالب 
مسلمان در ايران، ايران محل مناسبي براي 
آخرين  اساس  بر  است.  حلال  گردشگري 
جهان،  کشورهاي  ميان  در  ايران  گزارش ها 
دهمين کشور و در ميان کشورهاي منطقه 
انتخابي  مقصد  اولين  آسيا  شرق  جنوب 
از  مستقيم  پروازهاي  قبلا  است.  مسلمانان 
اروپا وجود  ايران به کشورهاي جنوب شرق 
مستقيم  پرواز  حاضر  حال  در  ولي  داشت 
مراودات  افزايش  در صورت  که  ندارد  وجود 
تجاري مي توان اين مسئله را در آينده حلال 

کرد. 

پرداخت يک ميليارد و 600 ميليون 
دلار از بدهي عراق به ايران

رييس اتاق بازرگاني مشترک ايران و عراق 
گفت: يک ميليارد و 600 ميليون دلار از بدهي 
عراق به ايران پرداخت شد.»يحيي آل اسحاق«  
بدهي  عراق،  از  ايران  مطالبات  داشت:  اظهار 
است که اين کشور در مقابل دريافت انرژي بايد 
بپردازد که از سوي وزارت نيرو و بانک مرکزي 

پيگيري مي شود.
 600 و  ميليارد  يک  اينکه  بيان  با  وي 
ميليون دلار از پول هاي ايران آزادسازي شده 
است، افزود: بانک مرکزي بايد تصميم بگيرد 
که اين مبلغ به صورت نقدي وارد کشور شود يا 
بابت خريد کالاهاي وارداتي به کشورهاي ثالث 

به صورت حواله پرداخت شود.
آل اسحاق با بيان اينکه فروش انرژي به 
عراق در جريان است، درنتيجه جريان بدهي و 
پرداخت ادامه خواهد داشت، تاکيد کرد: بخش 
خصوصي طلبي از تجار اين کشور ندارد، زيرا 
معاملات بخش خصوصي به صورت مداوم انجام 
مي شود و تاکنون مشکلي در زمينه پرداخت ها 

وجود نداشته است.
رييس اتاق بازرگاني مشترک ايران و عراق 
با بيان اينکه بدهي هاي عراق به ايران دولتي 
است، تصريح کرد: بخشي از بدهي ها نيز مربوط 
به خدمات فني و مهندسي است که تا ارايه 

صورت وضعيت و تاييد آن به طول مي انجامد.
وي تاکيد کرد: معاملات تجار دو کشور 
نيز  بدهي ها  و  است  جريان  در  مشکل  بدون 
پرداخت  خلل  بدون  يک بار  وقت  هرچند 

مي شود.

اخبار اخبار

نائب رييس کميسيون صنايع و معادن مجلس شوراي اسلامي 
گفت: بازار فولاد بهشت سرمايه گذاري است که مي توان سرمايه هاي 

سرگردان جامعه را به اين سمت و سو سوق داد.
ديروز  حسيني کيا«  جواد  »سيد  المسلمين  و  الاسلام  حجت 
)شنبه( در مراسم عقد قرارداد احداث واحد احيا مستقيم فولاد اقليد 
پارس به ظرفيت يک ميليون و 200 هزار تن در سال اظهارداشت: 
امروز نقدينگي سرگردان در جامعه به بيش از پنج هزار هزار ميليارد 
تومان رسيده و يکي از جاهايي که مي تواند به توليد و اشتغال منجر 

شود نقش فولاد است و در حقيقت آينده از آن اين صنعت است.
وي گفت: ساليانه حدود 30 ميليون تن فولاد در کشور توليد 
مي شود که بين 14 تا 19 ميليون تن آن در کشور مصرف و بقيه 
توليد 55  براي  برنامه ريزي  به  اشاره  با  کيا  صادر مي شود.حسيني 
ميليون تن فولاد در افق 1404 ادامه داد: سهم فولاد ايران از گردش 
مالي بالاي 600 ميليارد دلاري فولاد در جهان اندک و ناچيز است، 
امروز متوسط استخراج معادن کشور در عمق 500 متري است و بايد 
براي انجام اکتشافات عمقي و رفتن به عنوان حداقل يک هزار متري 
برنامه ريزي کنيم؛ زيرا معادن ما در حال تحليل است و در غير اين 

صورت ناگزير از واردات مي شويم.
وي با اشاره به 6 هزار ميليارد تومان سرمايه گذاري مورد نياز اين 
پروژه و اشتغال زايي مستقيم 500 نفري، خاطرنشان کرد: اين مهم نشان 

مي دهد کار بسيار بزرگي در منطقه اقليد در حال اجرا است.

در ادامه اين مراسم، »مسلم صالحي« نماينده اقليد در مجلس 
 48 از  يکي  پارس  اقليد  فولاد  مستقيم  احيا  واحد  داشت:  اظهار 
کلنگ زني  به زودي  و  گرفته  فعاليت  مجوز  که  است  کشور  ابرپروژه 

مي شود.
وي بيان داشت: با اينکه مجوز اين پروژه در سال 89 صادر شده 
بود، اما در سال 95 به دلايلي ابطال شد و در دولت سيزدهم با تلاش 

»فاطمي امين« وزير صمت مجدد مجوز فعاليت گرفت.
صالحي خاطرنشان کرد: در اين پروژه در فاز نخست ساليانه يک 
پروژه هاي  آينده  در  و  خواهد شد  توليد  اسفنجي  آهن  تن  ميليون 

گندله سازي و فولادسازي آن نيز راه اندازي مي شود.
تومان  ميليارد  هزار   6 حدود  نيازمند  پروژه  اين  گفت:  وي 

سرمايه گذاري است که در اين راستا نياز است تا سهامداران همراهي 
داشته باشند.

اين نماينده مجلس تصريح کرد: مقرر شده اين پروژه طي 24 
ماه به بهره برداري برسد که با راه اندازي آن اقتصاد منطقه اقليد که 

90 درصد آن وابسته به کشاورزي است، متحول خواهد شد.
مراسم  اين  در  پارس  اقليد  فولاد  شرکت  مديرعامل  همچنين 
اظهار داشت: سرمايه گذاري مورد نياز پروژه 1.2 ميليون تني آهن 
اسفنجي به روش احيا مستقيم حدود 127 ميليون يورو است که با 
نيروگاه و غيره نزديک به 150  امکانات زيربنايي، ساخت  احتساب 

ميليون يورو تمام مي شود.
سه  پارس  اقليد  فولاد  شرکت  خاطرنشان کرد:  شريفي«  »رضا 
با  با 51 درصد سهم، چادرملو  فلزات  توسعه  اصلي شامل  سهامدار 
30 درصد و ايريتک با 20 درصد سهم دارد که با توان مالي شرکت 
توسعه فلزات و فاينانس هايي که در کشورهاي اروپايي انجام داده، 

هيچ مشکلي براي تامين مالي آن وجود ندارد.
وي بيان داشت: همه تلاش ما اين است که در اين پروژه از توان 
شرکت هاي دانش بنيان داخلي استفاده کنيم و در اين زمينه يکي از 
کمپروسورهاي مورد نياز پروژه از محصولات بومي خواهد بود که به 

يک سوم قيمت مشابه خارجي تمام شده است.
شريفي گفت: در آينده و در فاز توسعه اي، احداث يک مدول 1.7 

ميليون تني آهن اسفنجي در همين مجموعه پيش بيني شده است.

سلمان همتی راد: قرارداد تشکيل اتحاديه اقتصادي اوراسيا در 
29 مه 2014 )هشتم خرداد 1393( بين کشورهاي روسيه، بلاروس 
اوراسيا شد و سپس  اتحاديه گمرکي  قزاقستان منعقد و جايگزين  و 
اين  آمدند.  به عضويت آن در  نيز  قرقيزستان  و  ارمنستان  کشورهاي 
اتحاديه هم اکنون 20 ميليون کيلومترمربع مساحت و 183 ميليون نفر 

جمعيت دارد که 5.2 درصد جمعيت جهان است. 
عملياتي شدن توافق نامه تجارت آزاد بين ايران و اتحاديه اقتصادي 
اوراسيا و حضور ايران در اين بازار، علاوه بر ايجاد اشتغال، موجبات جذب 
سرمايه گذاري هاي خارجي و داخلي در مناطق آزاد جنوبي و شمالي را 
فراهم خواهد کرد. زيرا در اين مناطق سرمايه گذاران و توليد کنندگان 
از معافيت کامل براي توليد کالاها با هدف صادرات به بازارهاي هدف 
اوراسيا برخوردار هستند و از سوي ديگر در بازارهاي هدف نيز از تعرفه 
ترجيحي بهره مند خواهند شد. در نتيجه با هزينه پايين تر توليد کالا در 
اين مناطق و همچنين با هزينه گمرکي پايين تر در بازارهاي هدف از 

توان رقابت بالايي در مقابل رقبا برخوردار خواهند شد.
اقتصادي  اتحاديه  و  ايران  بين  آزاد  تجارت  موقت  قرارداد 
اوراسيا، همچنين از اين جهت فرصت است که ايران همواره از بازار 
ولی در صورت  است،  افتاده  المنافع دور  کشورهای مستقل جامعه 
همکاری نزديک با اتحاديه اقتصادي اوراسيا می تواند به بازاری جهت 
همچنين  تجاری  آزاد  منطقه  يابد.  دست  خود  محصولات  صادرات 
می تواند انگيزه قوی برای گسترش تجارت دو جانبه و سرمايه گذاری 

را براي طرفين فراهم آورد.
از طريق اين توافقنامه، ايران می تواند کالاهايی را که با سرمايه گذاری 
در کشورهای عضو اتحاديه توليد کرده است، درکل اتحاديه اوراسيا به 
فروش برساند. حتی به عنوان مثال، قرقيزستان که ترجيحاتی از اتحاديه 
اروپا برای صادرات کالا بدون ماليات و عوارض دريافت کرده است می تواند 
اين امکان را در اختيار توليدکنندگان ايرانی کالا در قرقيزستان قرار دهد.
توسعه شناخت تجار و بازرگانان ايران با پنج کشور عضو اتحاديه 
اقتصادي اوراسيا، توسعه تجارت با اين کشورها و به تبع آن کاهش وابستگي 
به کشورهاي غربي و نيز افزايش توان کشور در مقابل اقدامات نامتعارف و 

نامتناسب همچون تحريم ها از ديگر مزاياي اين همکاري است.
اوراسيا می تواند  اقتصادي  اتحاديه  ايران در  به هر حال عضويت 
تهران را به يک شريک نزديک برای مسکو تبديل کند و بر وزن و اعتبار 
آن افزوده شود. ايران و روسيه حتی می توانند در پی روابط اقتصادی در 
قالب اتحاديه اقتصادي اوراسيا، گام بعدی روابط را در گسترش حوزه 

همکاری های راهبردی-امنيتی در سطح منطقه تعريف نمايند.
اقتصادي منطقه اي منافع متقابل دربر  اتحاديه  عضويت در يک 
دارد و استفاده حداکثري از اين منافع به ميزان ظرفيت سازي ها، بستر 
سازي ها و ايجاد زمينه از سوي کشورمان بستگي دارد. همچنين نيازمند 

با  توام  مناسب  گذاري هاي  سياست  موضوع،  جوانب  جميع  به  توجه 
افزايش همکاري هاي بين وزارتخانه اي و آماده سازي ظرف اقتصاد داخلي 
و انجام برخي اصلاحات اقتصادي است. هر چقدر توجه به جوانب ياد 
شده بيشتر باشد، طبيعتا استفاده از ظرف اتحاديه اقتصادي اوراسيا نيز 

بيشتر ميسر خواهد شد.
)شبکه  زيرساختي  چرخه  تکميل  دنبال  به  مي بايست  بنابراين 
توليد صادرات محور، شبکه تامين، شبکه مديريت صادرات و نيز تکميل 
زيرساخت حمل و نقلي( پرداخت و به تسهيل و روان سازي تجارت 
مبادرت نمود. در اين صورت تجارت آزاد بين ايران و اوراسيا مي تواند 
نتايج مثبتي را به ارمغان آورد.  همچنين در کنار بهره مندی از فرصت 
مجاورت جغرافيايی با کشورهای عضو اتحاديه اقتصادي اوراسيا، نبايد از 
ساير فرصت ها و ظرفيت ها نظير اتحاديه اروپا، چين، ترکيه و.... و مزايای 

همکاری با آن ها غافل شد.
امضای موافقت نامه تجارت آزاد اوراسیا قبل از اتمام سال 

 2022
در همين زمينه رييس سازمان توسعه تجارت در نشست تخصصی 
همکاری های تجاری ايران و روسيه بر لزوم امضای موافقت نامه تجارت 

آزاد اوراسيا قبل از اتمام سال 2022 ميلادی تاکيد کرد.
»عليرضا پيمان پاک« در نشست تخصصی همکاری های تجاری 
ايران و روسيه در حاشيه بيست و پنجمين مجمع بين المللی اقتصادی 
سن پترزبورگ با اشاره به حجم کلی مبادلات تجاری ايران و روسيه که 
حدود 700 ميليارد دلار است، اظهارداشت: از اين رقم تنها چهار ميليارد 
دلار به مبادلات 2 کشور ايران و روسيه اختصاص دارد که عدد بسيار 
ناچيزی است.وی با اشاره به روابط سياسی دو کشور، تاکيد کرد: تبادلات 
تجاری ايران و روسيه بايد به سرعت افزايش پيدا کند اما لازمه اين 

افزايش چند اقدام مهم است که بايد به انجام آنها سرعت دهيم.
تامين ديد،  بايد در زنجيره  را  اينکه تجارت  بيان  با  پيمان پاک 
خاطرنشان کرد: هم اکنون فقدان شناخت کافی تجار ايرانی و روس 
از يکديگر موجب شده تا حجم مبادلات کمی را شاهد باشيم که البته 
در چند ماه اخير شاهد اعزام هيأت های تجاری دو کشور برای برگزاری 
جلسات رودررو بوديم.به گفته وی، در سه ماه گذشته بزرگترين هيأت 
تجاری تاريخ ايران به روسيه اعزام شد که دستاوردهای خوب تجاری 

برای تجار درپی داشت.
در  موجود  پتانسيل  به  تجارت همچنين  توسعه  سازمان  رييس 
استان های دو کشور نيز اشاره کرد و افزود: در اين راستا در حال برقرار 
کردن ارتباط مستقيم استان های مکمل با يکديگر هستيم تا بتوانند از 

ظرفيت های يکديگر بهره ببرند.
وی از تاکيد رئيس جمهوری ايران بر لزوم اجرايی شدن موافقت 
نامه اوراسيا خبر داد و گفت: تاکيد داريم که موافقت نامه تجارت آزاد 

اوراسيا قبل از اتمام سال 2022 به امضا برسد.
پيمان پاک همچنين برگزاری نمايشگاه های تخصصی مشترک را 
از ديگر اقداماتی دانست که به توسعه روابط تجاری ميان ايران و روسيه 
منتهی می شود و در ادامه بر موضوع رفع موانع تبادلات پولی، بانکی و 
ملی سخن گفت.وی گفت: هر دو کشور با تحريم های ظالمانه مواجه 
هستند که اين تحريم ها در قدم اول نظام پولی و بانکی را نشانه رفته 
است. جمهوری اسلامی ايران به واسطه مبارزه طولانی با تحريم های 
ظالمانه تجارب خوبی کسب کرده و راه های مختلفی برای مبارزه با اين 
تحريم ها طراحی کرده است.معاون وزير صمت تصريح کرد: نشست های 
متعددی ميان مديران بانکی دو کشور برگزار شده و تعريف راهکاری 
مشخص می تواند علاوه بر اينکه تجارت ميان ايران و روسيه را رونق 

بخشد، موجبات استفاده کشورهای ديگر را نيز فراهم سازد.
وی با اشاره به موضوع مشکلات گمرکی و لجستيکی در حوزه 
حمل و نقل گفت: با شرايط فعلی که کمرگات دو کشور دارند، نمی 
تواند انتظار افزايش مبادلات تجاری را داشت و گمرکات بايد سطح خود 

را افزايش دهند.
جنوب،   – شمال  کريدور  اندازی  راه  به  اشاره  با  پاک  پيمان 
خاطرنشان کرد: زيرساخت های حمل و نقلی وضعيت خوبی ندارند و با 
وجود افزايش 80 درصدی ترانزيت از اين مسير، اين عدد فعلی نياز های 

2 کشور را تامين نمی کند.
از اشتياق کشورهای شرق آفريقا و حاشيه خليج فارس به  وی 
استفاده از کريدور شمال – جنوب اشاره کرد و افزود: درخواست های 
مکرری از اين کشورها برای راه اندازی اين کريدور داريم که با حل مسائل 
لجستيکی می تواند مسير جايگزين بسيار خوبی برای مسيرهايی باشد 
که به علت بحران فعلی مسدود شده اند.وی در اين زمينه پيشنهاد شکل 
گيری شرکت های مشترک حمل و نقل و سرمايه گذاری مشترک در 
خصوص نوسازی و تجهيز ناوگان حمل و نقل جاده ای، ريلی و دريايی 
و نيز تسريع در تکميل مشترک راه آهن رشت آستارا را مطرح کرد که 
مورد استقبال طرفهای روسی قرار گرفت.رييس سازمان توسعه تجارت بر 
لزوم توليدات مشترک صنعتی و دانش بنيان توسط 2 کشور تاکيد کرد و 
افزود: دانش مکمل ايرانی و روس می تواند به توليد محصولاتی بينجامد 
که علاوه بر رفع نياز داخلی هر دو کشور، به صادرات و رهايی از وابستگی 

به کشورهای ديگر ختم شود.
جمهوری  رئيس  ويژه  دستيار  حضور  با  تخصصی  نشست  اين 
رييس  آستارخان،  استاندار  روسيه،  صادرات  مرکز  رئيس  روسيه، 
با همراهی سفير  و  راه آهن روسيه  قائم مقام  ادمورتی و  جمهوری 
مجلس  نمايندگان  از  تن  دو  و  روسيه  در  ايران  اسلامی  جمهوری 
شورای اسلامی و نيز حضور مديران ارشد شرکتهای بزرگ اقتصادی 

و تجاری روسيه برگزار شد.

رئيس سازمان شيلات کشور گفت: از 600 ميليون قطعه تخم چشم 
زده مورد نياز در حوزه پرورش ماهيان سردابي قابليت توليد 370 ميليون 
قطعه را داريم و اميدواريم تا افق 1404 تا بيش از 90 درصد وابستگي 
در اين حوزه را کاهش دهيم.سيد حسين حسيني اظهار کرد:در حوزه 
صيد و صيادي براي ذخاير تحت فشار، پايدار، برداشت نشده سياست 
هاي متنوعي در دستور کار است. ذخاير تحت فشار بيشتر در عمق هاي 
کم است و لازم است براي پايداري، بهره برداري و عبور از صيد کمي 
به سمت صيد کيفي گام هايي برداشته شود. در حقيقت هم بايد ذخاير 

حفظ شود و هم از صيد بي رويه جلوگيري شود.
وي ادامه داد: در حوزه تکثير، رهاسازي و بازسازي ذخاير گام هاي 
اقسام  انواع و  برداشته ايم. در سال 1400، 314 ميليون قطعه  خوبي 
ماهي هاي بومي و ميگو رهاسازي شده است که بايستي تا سال 1404 

اين عدد به حدود 700 ميليون قطعه در سال برسد.
رئيس سازمان شيلات کشور اضافه کرد: کيفي سازي برداشت از 
ذخاير نيز موضوع مهمي است. بايد در راستاي صيد آبزيان به صورت 
صحيح، دقيق و استاندارد و با استفاده از تکنولوژي صيد تا توجه به 
زنجيره توليد گام هاي خوبي برداشته شود. در گام اول براي ارتقاي 

کيفيت با سازمان هاي تخصصي بين المللي در حال مذاکره هستيم.  
700 هزارتن تولیدات صید و صیادي داریم

حسيني تصريح کرد: استفاده از ذخاير آب هاي عميق و برداشت 
اين  به صورت صحيح و دقيق   بتوانيم  تا  نشده در دستور کار است 
ذخاير را به محصولات شيلاتي اضافه کنيم. 700 هزار تن در حوزه صيد 
و صيادي توليد داريم وحرکت به سمت ذخاير برداشت نشده و کمتر 

برداشت شده و ايجاد تکنولوژي هاي نوين در صيد ماهي هاي مرکب از 
جمله فانوس ماهي ها و... اين عدد را در افق 1404 به يک ميليون و 60 

هزار تن خواهد رساند.
58 هزار تن میگو در آب هاي شور و نیمه شور تولید مي شود

و  بهره وري  بر  آبزي پروري علاوه  ادامه گفت: در حوزه  وي در 
افزايش توليد در شرايط موجود، 553 هزار تن توليد در حوزه آب هاي 
شيرين و 58 هزار تن ميگو در آب هاي شور و لب شور داريم. براي اينکه 
بتوانيم به يک ميليون و 500 هزار تن توليد برسيم بايد به سمت آبزي 
پروري در دريا و استفاده از ظرفيت زيستي کشور يعني سواحل  حرکت 

کنيم.
کاهش وابستگي تا بیش از 90 درصد در افق 1404

رئيس سازمان شيلات کشور در بخش ديگري از صحبت هايش به 
کاهش وابستگي در تخم چشم زده ماهي اشاره کرد و گفت:وابستگي ما 
در سالهاي گذشته به تخم چشم زده زياد بود که با تدابير انديشيده شده 
از 600 ميليون قطعه مورد نياز در حوزه پرورش ماهيان سردابي قابليت 
توليد 370 ميليون قطعه را داريم و اميدواريم در افق 1404  تا بيش از 

90 درصد وابستگي در اين حوزه را کاهش دهيم.
به گفته وي 291 ميليون قطعه ماهي زينتي در سال توليد مي کنيم 

که از جايگاه خوبي برخورداريم و قابليت ارتقا نيز داريم.
وي با اشاره به اينکه در حوزه ماهيان خاوياري با وجود اينکه از 
سال 2010 ممنوعيت صيد تجاري اين ماهي وضع شده و همچنان نيز 
ادامه دارد، گفت: اقدامات خوبي در حوزه پرورش ماهيان خاوياري انجام 
شده است و در سال حدود 3500 تن گوشت خاوياري و 16تن خاويار 

توليد داريم که در برنامه 1404 اميدواريم به 20 هزار تن گوشت خاويار 
و 100 تن خاويار برسيم.

حسيني تصريح افزود: علاوه بر استان هاي ساحلي در 22 استان 
ديگر هم بحث پرورش ماهيان خاوياري فعال است.

معاون وزير جهاد کشاورزي در ادامه به اهميت توجه به بازار و 
صنايع شيلاتي نيز اشاره کرد و گفت: اعتقاد داريم هر وقت بازار حرکت 
کند  براي توليد تحول ايجاد مي شود. بنابراين توجه به بازارهاي تخصصي 

شيلات در استان ها پرجمعيت در دستور کار اين سازمان است.
رشد صادرات آبزیان

وي در ادامه به صادرات آبزيان اشاره کرد و گفت: سال گذشته با 19 
درصد رشد به 166 هزار تن صادرات معادل 554 ميليون دلار رسيديم. 
در افق 1404 قصد داريم 660 هزار تن صادرات را افزايش دهيم که 
حدود 2.4 ميليارد دلار ارزش آن خواهد بود و مي تواند در بحث ارزآوري 
براي کشور هم موثر واقع شود.به گفته رئيس سازمان شيلات با بيان 
اينکه در بخش واردات آبزيان در سال گذشته  40 درصد کاهش داشتيم.

ارائه تسهیلات به آبزي پروران
حسيني در ادامه به شيلات کارت نيز اشاره کرد و گفت: با مردمي 
سازي يارانه ها حمايت از توليد در حوزه آبزيان نيز اتفاق افتاد و شيلات 
کارت متناسب با دامدار کارت براي توليدکنندگان در نظر گرفته شد. 
تسهيلات 12 درصد تا سقف 200 ميليون تومان براي مزارع کوچک و 
تسهيلات ارزان قيمت 15 درصد براي مزارع بزرگتر به عنوان حمايت 
از توليد اختصاص داده شد که تاکنون بيش از 860 بهره بردار ثبت نام 

کرده اند تا از اين تسهيلات استفاده کنند و اين ادامه دارد.

مهندس ناصر تقي زاده گفت : براي اجراي اين طرح ها بالغ بر 4 
ميليارد يورو سرمايه گذاري پيش بيني شده است که فروش حاصل 
از محصولات توليدي طرح هاي جديد، سالانه بيش از 5 ميليارد دلار 
خواهد بود .مهندس ناصر تقي زاده در جلسه بررسي روند اجرايي طرح 
هاي توسعه چادرملو که با حضور مديران و مجريان طر ح هاي توسعه 
برگزار شد با اشاره به اهميت اجراي 24 طرح معدني و صنعتي چادرملو 
گفت : براي اجراي اين طرح ها بالغ بر 4 ميليارد يورو سرمايه گذاري 
پيش بيني شده است که فروش حاصل از محصولات توليدي طرح هاي 

جديد، سالانه بيش از 5 ميليارد دلار خواهد بود .
وي ضمن تقدير از مديران و مسئولان اجراي استان يزد به ويژه 
استاندار، نمايندگان محترم استان و ائمه جمعه که با حمايت هاي خود 
بر تسريع در اجراي طرح هاي توسعه طبق برنامه زمانبندي تاکيد دارند، 

از برخي موانع موجود ناشي از بروکراسي اداري انتقاد کرد وافزود: در 
شرايط فعلي اقتصادي کشور، تکليف ما کار و تلاش مضاعف براي جبران 
مشکلات ناشي از تحريم ها، ايجاد اشتغال و رونق توليد در جهت رشد 
اقتصادي است . ما در برابر مردم مسئول هستيم و بايد هر آنچه در توان 

داريم در جهت آباداني و توسعه کشور صرف کنيم .
در ادامه اين جلسه هر يک از مجريان طرح ها گزارشي از روند 

اجراي پروژه ها ارائه کردند.
از جمله مهمترين اين طرحها ، بهره برداري از معدن سنگ آهن 
به ظرفيت 4  توليدکنسانتره آهن  و  فرآوري  – کارخانه   )D19( آريز
ميليون تن در سال – کارخانه گندله سازي شماره 2 به ظرفيت 5 مليون 
تن در سال -کارخانه احياي مستقيم مگامدول با ظرفيت توليد 2/2 
ميليون تن آهن اسفنجي -کارخانه توليد فرو آلياژها به ظرفيت 65 هزار 

تن – کارخانه گندله سازي با ظرفيت 4 ميليون تن – کارخانه احياي 
مستقيم به ظرفيت 2/1 ميليون تن آهن اسفنجي – 2 کارخانه توليد 
اسلب و ورق آلياژي به ظرفيت 3 ميليون تن – کارخانه توليد انواع آجر 
و اجرام نسوز با ظرفيت 100 هزار تن- 2 واحد نيروگاه سيکل ترکيبي 
500 مگاواتي – 2 واحد نيروگاه خورشيدي 10 مگاواتي و يک نيروگاه 
100 مگاواتي خورشيدي -تکميل طرح نيمه تمام توليد شمش فولادي 
به ظرفيت 600 هزار تن – واحد احياي مستقيم سرمد ابرکوه با ظرفيت 
800 هزار تن – تکميل کارخانه توليد کلاف فولادي سرمد ابرکوه با 
ظرفيت 450 هزار تن – کارخانه بازيافت سرباره در مجتمع صنعتي 
چادرملو به ظرفيت 100 هزارتن- کارخانه بازيافت کنسانتره به ظرفيت 
100 هزارتن – پروژه هاي فولادي در جنوب کشور و کارخانه توليد 

ممبران هاي تصفيه آب به ظرفيت 50 هزار عدد در سال مي باشد .

نائب رييس کميسيون صنايع مجلس: 

بازار فولاد بهشت سرمايه گذاري است

گزارش »اخبار صنعت« در مورد تحقق کريدور شمال - جنوب؛

روابط »راهبردی-امنیتی« نجات بخش در سطح منطقه

رئيس سازمان شيلات عنوان کرد

ارائه »شیلات کارت« به تولیدکنندگان

فروش سالانه 5 ميليارد دلاري چادرملو پس از اتمام پروژه هاي جديد


